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بينالملليكتابتهرانوحال
وه�واياينروزهايش�هر،پايصحبتنويس�ندگان
نشستهايمتاازآثارجديدشاندرايندورهازنمايشگاه
وكتابه�ايپيشنهاديش�انب�رايخريدبپرس�يم.
به گزارش »جوان«، بیس��ت و هفتمین دوره از نمايش��گاه 
بین المللي كتاب از روز گذش��ته آغاز به كار كرد تا بار ديگر 
دالان هاي مصلاي تهران در عطر كتاب تازه غرق ش��ود. با 
توجه به تعداد حضور ناشران و نويس��ندگان در نمايشگاه، 
س��ؤالي كه براي غال��ب مراجعان پیش مي آيد اين اس��ت 
كه در میان اي��ن همه نام و كت��اب، كدام را باي��د انتخاب 
كنند. محمدكاظم مزيناني با اش��اره به اث��ري كه با آن در 
بیست و هفتمین دوره از نمايشگاه كتاب حضور پیدا كرده 

 اس��ت، به »جوان« مي گوي��د: كتاب 
»آه با ش��ین« داراي 355 صفح��ه و 
با تیراژ 2500 نس��خه از سوي سوره 
مهر حوزه هنري منتشر شده است و 
داراي شش فصل نظیر »آنهايي ها«، 
»سال س��ن«، »باغ هاي بي سیرت«، 
 »كلت و كتلت«، »از افلاك تا كراك«  
و »اينهايي ها؟« است. وي با اشاره به 
اينكه »آه باش��ین« ارتباطي با اولین 
رمانش »ش��اه باش��ین« ندارد، ادامه 
مي دهد: »آه با شین« راوي فعالیت يك 
مبارز انقلابي چپ و با افكار كمونیستي 
است كه از سال هاي دهه 10 شمسي و 

بدو تولد شخصیت اصلي داستان آغاز مي شود و تا سال 90 
ادامه دارد. در اين رمان به نوعي به پارادوكس هاي نسلي بین 
شخصیت اصلي و فرزندش اشاره شده است و كتاب در واقع 
قسمت دوم يك تريلوژي درباره اوضاع قبل از انقلاب است و 

به وقايع تاريخي تمام ادوار معاصر نقب مي زند. 
»گرگسالي«فرديدرنمايشگاه

محمد ناصري، نويسنده هم در گفت وگو با »جوان«، كتاب 
گرگ سالي امیر حس��ین فردي را به مراجعان اين روزهاي 
نمايشگاه كتاب معرفي مي كند. وي در اين خصوص اظهار 
مي كند: امیرحسین فردي رمان »گرگ سالي« را در آخرين 
روزهاي عمرش براي انتش��ار آماده كرده ب��ود و اين رمان 
ادامه اي بود براي رمان موفق اسماعیل كه با موضوعي ضد 
استعماري به رشته تحرير در آمده است. وي ادامه مي دهد: 
كتاب گرگ س��الي كه در 9 فصل در س��ال 1392 توسط 
انتشارات سوره مهر به چاپ رس��یده است، پیش از انقلاب 
اس��لامي را روايت مي كند كه امريكايي ها و اسرائیلي ها در 
اطراف مجتمع اقتصادي - كشاورزي مغان دست به اصلاح 
نژاد گرگ ها مي زنند، اما اين گرگ هاي اصلاح نژادي توسط 
امريكايي ها مبدل به گرگ هاي آدمخوار مي شوند و زندگي 

را بر مردم منطقه تنگ مي كنند. 
»شرحاسم«و»فرهنگنامورانايران«

محمد روشن بخش نويسنده در گفت وگو با »جوان« با اشاره 
به اينكه موضوعات تاريخ معاصر و تاريخ اجتماعي از نیازهاي 
اين دوره از جامعه هس��تند، مي گويد: متأسفانه كتاب هاي 
تاريخ معاصر و تاريخ اجتماعي در نمايش��گاه كمتر از اندازه 
لازم است و نمونه هايي كه هستند هم غالباً از كیفیت لازم 
برخوردار نیستند. وي ادامه مي دهد: در میان گزينه هاي حوزه 
تاريخ معاصر در اين دوره از نمايشگاه، من دو كتاب فرهنگ 

ناموران معاصر اي��ران اثر حوزه هنري را ك��ه دايره المعارف 
كاملي براي معرفي ش��خصیت هاي معاصر ايران هس��ت، 
معرفي مي كنم. وي تأكید مي كند: كتاب شرح اسم كه عنوان 
پرفروش ترين كتاب غرفه مؤسسه مطالعات و پژوهش هاي 
سیاسي را در بیست و ششمین نمايشگاه بین المللي كتاب 
تهران به خود اختصاص داده بود هم ديگر پیشنهاد من براي 

مراجعان اين روزهاي نمايشگاه كتاب است. 
به گفته روش��ن بخش، شرح اس��م كه زندگینامه 39 سال 
ابتدايي زندگي آ يت الله خامنه اي از تولد تا پیروزي انقلاب 
اسلامي را روايت مي كند، به نويسندگي هدايت الله بهبودي 
بر اساس خاطرات شخصي منتشر شده ايشان، مصاحبه با 
دوستان، همراهان و اطرافیانشان نگاشته شده است و پس 
از فروش فوق العاده در دوره پیشین نمايشگاه، در بیست و 

هفتمین نمايشگاه كتاب هم حضور دارد. 

زنوزيوويراستدومرمانقاعدهبازي
فیروز زنوزي جلالي نويسنده هم در گفت وگو با »جوان« با 
معرفي ويراست دوم رمان قاعده بازي به عنوان اثر تازه اش كه 
با آن در بیست و هفتمین دوره از نمايشگاه كتاب حضور دارد، 
مي گويد: قاعده بازي كه توانست جايزه قلم زرين و جلال را 
به خود اختصاص دهد در اين ويراست جديد با نگاهي تازه به 
رمان جديد تبديل شده است و توسط انتشارات امیركبیر در 
اين دوره از جشنواره حضور دارد. وي در خصوص داستان اين 
رمان مي گويد: قاعده بازي داستان فردي را روايت مي كند كه 
به دنبال كسي مي گردد تا پس از پیدا كردن، به قتلش برساند 

و در طول داستان دغدغه پیدا كردن او را دارد. 
»جشنحنابندان«قدمي

محمدحسین قدمي نويس��نده هم در گفت وگو با »جوان« با 
اعلام اينكه با تجديد چاپ »جش��ن حنابندان«، در بیس��ت و 
هفتمین دوره از نمايش��گاه كتاب حضور دارد، اظهار مي كند: 
جشن حنابندان با چاپي جديد از سوي سوره مهر در اين دوره 
از نمايشگاه حضور دارد. به گفته وي، كتاب »جشن حنابندان« 
ش��امل دو گزارش از دو عملی��ات در مناطق جن��وب و غرب 
كشور است كه از میان خاطرات رزمندگان »لشكر 27 محمد 
رسول الله« گردآوري شده اس��ت. گزارش اول كتاب در طول 
عملیات كربلاي 5 نوشته شده و گزارش دوم آن كه مربوط به 
عملیات بیت المقدس 4 و در مناطق غربي كش��ور و بخشي از 
خاك عراق است، به سفارش شهید سید مرتضي آويني و براي 
مجموعه  روايت فتح نوشته شده اس��ت. با نگاهي به اظهارات 
نويس��ندگان مي توان نمايي از آثار حاضر در نمايشگاه كتاب 
امسال را ديد تا افرادي كه اين روزها خیابان هاي پر تردد را به 
قصد حضور در دالان هاي پر از كتاب مصلي طي مي كنند، بدانند 

كه كدام غرفه را بايد به دنبال كتاب جست وجو كنند.

پيشنهاد5نويسندهدرگفتوگوبا»جوان«
برايخريدكتابهايحاضردرنمايشگاه

شرح اسم، آه باشين و گرگ سالي، پيشنهاد نويسندگان

گشت ارشاد دولت 
براي صدور مجوز توليد مستند!؟

بررسياظهاراتمتناقضبرخياعضايدولتدرحوزه»فرهنگ«
پسازانتشارمستند»منروحانيهستم«

پسازتوليدوانتشار

مصطفي شاه كرمي
مستند»منروحاني  گزارش  يك

نظ��رات هس�تم«
موافقومخال�فمتعددومتنوعيدرس�طح
جامعهوبهخصوصدربيننخبگانفرهنگيبه
وجودآمد.لزوماخذمجوزبرايساختوتوليد
مس�تنديكيازمباحث�يبودكهدرس�تييا
نادرستيآنبحثهايزياديراباعثگرديد.
نظربرخيازمستندسازانكشورمانازجمله
»جوادم�زدآبادي«،»محمدرضاعباس�يان«
و»محمدحس�ينجعفريان«رادراينزمينه
درذي�لميآي�د. جوي�اش�دهايمك�ه
جواد مزد آبادي مستندساز در پاسخ به اين پرسش 
خبرنگار »جوان« در اين زمینه كه صرفنظر از بحث 

مفروض درستي و محسنات قانون مند بودن در تمام 
حوزه ها و لزوم پر كردن حفره ها و خلأهاي قانوني، 
آيا الزام و منوط كردن تولید فیلم »مستند« به اخذ 
مجوز با روح آزادگي و واقع نمايي كه وظیفه اصلي 
هر مستندي است، تنافر و تضادي ندارد، مي گويد: 
واقعیت اين است كه من به شخصه آثار مستندي 
را كه تولید كرده ام به جهت تحت الحمايه بودن از 
جانب مركز مستند سازي و تجربي معمولاً بعد از 
ارائه و تأيید طرح اولیه، ش��روع مي كردم و مابقي 
مراحل و سیر اخذ مجوزهاي لازم توسط خود مركز 
مستند تهیه مي شده است. اما اگر كسي خودش به 
تنهايي و به تعبیري با هزينه شخصي يا خصوصي 
مستندي را بسازد، مس��ئله فرق مي كند. واقعیت 
ديگري را هم كه لازم اس��ت به آن اشاره كنم، اين 
است كه فیلمس��از هر چقدر محدودتر بشود اين 
محدوديت ها در نهايت روي كیفیت و روند تولید 
فیلمش تأثیرات منفي مي گذارد. سینماي مستند 
ماحصل و برخاس��ته از كشف و ش��هود فیلمساز 
و تابع شرايط محیط اس��ت و خط سیر نگاه كلي 
هدفمند يك فیلمساز است كه مستند را به اثري 
خوب يا بد تبديل مي كند. بنابراين وقتي صحبت از 
گرفتن مجوز و اينجور مباحث مي شود كه تا كنون 
وجود نداشته، بالطبع باعث ايجاد محدوديت و آزار 

فیلمساز مي گردند. 
وي مي گويد: بحث ش��ما كاملًا درس��ت است اما 

واقعیت ديگري كه وجود دارد، اين است كه فیلم 
مستند به لحاظ محتوايي داراي دسته بندي هاي 
متعددي است كه ممكن است براي انجام برخي 
نیاز به مجوزات خاصي باشد و برخي هم اصلًا در 
چنان فضايي قابل طرح نباشند. سؤال اصلي اين 
است كه مخاطب از يك فیلم مستند نوعي آزادگي 
و آزادمنشي در نمايش و تابلو سازي از »واقعیت ها« 
و »حقیقت ها« را انتظار دارد، آيا »روح آزادگي« كه 
بايد در تمامي سكانس ها و بخش هاي يك مستند 
صیرورت داش��ته باش��د با گرفتار آمدن در نگاه و 
سلايق اشخاصي كه بايد مجوز و لزوم نیاز به تولید 

آن اثر را تأيید كنند، ندارد؟
كارگردان مس��تند» فريادهاي روهینگیا« در اين 
زمینه اظهار مي دارد: من فكر مي كنم اين بحثي كه 

درباره مجوز و اخذ آن براي تولید مستند به راه افتاده 
است، صرفاً متمركز روي موضوع مستند است. با اين 
حال فقط مي توانم اين آرزو را داشته باشم كه اگر 
قرار اس��ت جايي يا افرادي براي دادن مجوز فعال 
شوند، امیدوارم مجبور نشويم كه آثاري مطابق میل 

و خط فكري و سیر ذهني آن افراد را بسازيم!
وي در پايان مي گويد: تعريف شدن ساز و كار قانوني 
براي هر كاري نیكو و پس��نديده اس��ت، اما پس از 
ساخت و انتشار مستند »من روحاني هستم« يك 
سري جهت گیري هايي به وجود آمده است كه از اين 
به بعد بايد براي تولید مستند هم مجوز صادر گردد. 
مستندهمينحالادرحالاحتضاراست!

 محمدرضا عباس��یان مستندس��از و دبیر س��ابق 
جش��نواره فیلم فج��ر در گف��ت وگو ب��ا خبرنگار 
»جوان« تحلیلش را از به وجود آمدن چنین فضايي 
و همزماني اش ب��ا اكران اين مس��تند چنین بیان 
مي كند: نفس اينكه همه چیز قانوني باش��د اقدام 
و نگاه بس��یار مطلوب و پس��نديده اي است. اما دو 
تا نكته وجود دارد؛ يك��ي اينكه چرا همزمان با اين 
اتفاق)اكران و پخش مستند »من روحاني هستم«( 
و همانطور كه گفتم اين مسئله بیشتر بوي سانسور 
و كنترل از آن به مش��ام مي رسد. فارغ از اينكه اين 
مستند اثر خوب يا بد يا صحیح يا غلطي است)چون 
من آن را ندي��ده ام( اما باز هم ع��رض مي كنم كه 
همزماني اقدامات و اظهارات دولتي ها درباره مسائلي 

مثل لزوم اخذ مجوز و... نشانه ها و پالس هاي خوبي را 
از خودش نسبت به »فضاي انتقاد در جامعه« صادر 
نمي كند! نكته بعدي اين است كه مقوله اي به نام 
مستند في نفس��ه و همینطوري در حال احتضار و 
مرگ است؛ چراكه از جانب هیچ مركز و دفاتري كه 
بايد از تولید مستند به واقعي كلمه حمايت كنند، 
اقدامي صورت نمي گیرد! و اين اقدامات به نظر تیر 

خلاصي خواهند شد بر پیكر مستندسازي!
كارگردان مستند »قانا« در پاسخ به اينكه با فرض 
صحیح تأكید بر قانونمداري و لزوم رعايت و اجراي 
بدون تنازل قانون در همه بخش ه��ا و فعالیت ها، 
به نظر ش��ما چنین اقدامي با نفس و روح حاكم بر 
مستند و مستند س��ازي در تضاد و تناقض نیست، 
مي گويد: اين همزماني كه يك مس��تند انتقادي 
علیه رئیس دولت ساخته شود و چنین حرف هايي 
جريان بگیرد، بوي سانسور مي دهد كه به نظر من 

اصلًا اتفاق خوبي نیست. 
گشتارشادبرايمستند؟!

محمد حسین جعفريان مستند ساز و فعال فرهنگي 
نیز در اين باره به خبرنگار »جوان« مي گويد: اينجا 
به باور من يك تعارضي وجود دارد و آن اينكه از يك 
طرف دوس��تان بزرگوار از برداشتن ممیزي حوزه 
نش��ر كتاب صحبت مي كنند و اينكه اجازه بدهیم 
تا صداهاي متفاوت منتش��ر بش��وند، چراكه آنها 
)ناشران( خودش��ان متوجه هستند كه چه چیزي 
به درد جامع��ه مي خورد و چه چیزي بد اس��ت! از 
طرف ديگر رئیس جمهور محترم اعلام مي كنند كه 
»بچه هاي فرهنگي ما گشت ارشاد نمي خواهند« 
و مواردي از اين دس��ت را اعلام و مطالبه مي كنند. 
اما بعد به يكباره مي آين��د و در موضوعي كه به هر 
دلیلي با آن مش��كل پیدا كرده ان��د، قوانین جديد 
وضع مي كنند. اين رفتار اصلاً منصفانه نیست كه در 
بخشي از فرهنگ كه منتقد ما بوده يا مزاحمتي براي 
ما ايجاد كرده است، تلاش كنیم تا ما هم براي آن 
مزاحمتي ايجاد بكنیم يا اينكه حوزه هايي را كه مورد 
دلخواه خودمان است و به طريق و پوزيشن فرهنگي 
ما كمك مي كند، مورد حمايت دست و دلبازانه خود 
قرار بدهیم. من معتقدم در دولتي كه اينقدر سخن 
از تقويت چند صدايي و اعتدال و آزادي بیان هست، 
باورش بسیار سخت اس��ت در چنین دولتي اجبار 
كنند كه براي روشن كردن دوربین مستند سازي ات 

بخواهي مجوز بگیري!
جعفريان در پايان تأكید مي كند: واقعیت اين است 
كه وظیفه مستند »واقع نمايي« است و اگر قرار باشد 
چنین قانوني حاكم بشود، آن موقع تشكیلاتي كه 
قرار است مجوز پخش آن واقعیات را بدهد، ممكن 
است به دلیل عدم سازگاري با آن واقعیت يا به دلیل 
اينكه برايش ناخوشايند اس��ت، اجازه انتشار آن را 
ندهد و جلوي ساخت و تولید آثاري را كه قرار است 

معضلات آن بخش را نمايش بدهند، مي گیرد. 
واقعیت اين اس��ت كه اگر بناست باور كنیم آزادي 
بیان و تقويت چند صداي��ي و انتقاد به عنوان مدعا 
و يكي از ش��عارهاي محوري دولت قابل محاسبه 
و احصا باش��د، آن گاه بروز چنین حساسیت هايي 
جامعه را دچار تناقض مي كند و افكار عمومي را در 

يك فضاي پارادوكسیكال قرار مي دهد.

حاشيه خبر فروش خانه جلال  آل احمد و سيمين دانشور

غلامرضا صادقیان

 استاد قرائتي!
  مطهري مثنوي را 

عامل خباثت نمي دانست
استاد حجت الاسلام والمسلمین قرائتي در سومین همايش تجلیل 
از چهره هاي برتر تبلیغ استان تهران كه پريروز برگزار شد، نقدي 
را بر مثنوي مولانا وارد كرده اند كه نگارنده صرفاً از يك زاويه خاص 
به نكاتي درباره آن اشاره مي كند، يعني قصدي نیست كه بگويیم 
مصداق گرفتن داستان مثنوي از آن آيه قرآن، مصداق و مقايسه 
درس��تي نیس��ت يا اينكه به كار بردن چنان تعابیر خشني براي 
مثنوي دور از انتظار است، زيرا اولاً سواد قرآني آقاي قرائتي آنقدر 
بالا هست كه ايشان از كس ديگري در اين باره مطلبي را نپذيرند و 
ديگر اينكه وقتي كسي درباره يك اثر معنوي، نظري به اين حد از 

قاطعیت دارد، تغییر دادن آن هم كار امثال ماها نیست. 
استاد قرائتي در اين همايش با ذكر آيه 90 سوره مريم، مي گويد: 
» اگر كس��ي خداوند را جس��م توصیف كند، اگر زمین و آسمان 
بش��كافد، جا دارد و آن وقت ما اين مطالبي را كه كاملًا ضد قرآن 
است، در كتاب هاي درسي وارد كرده ايم. ما وقتي كه عرفان مان 
را از مثنوي مي گیريم به اين خباثت ه��ا مي افتیم)!( كه خداوند 
بزرگترين غضب��ش را در اين خصوص بیان مي كند. موس��ي)ع( 
مبعوث ش��ده تا خرافات را از بین ببرد اما در اين ش��عر) موسي و 
شبان مثنوي( موسي مؤاخذه مي شود و اين شعر كاملًا ضد بعثت 

انبیا است.«
آن زاويه بخصوص مورد نظر نگارنده، تفاوت فاحش ديدگاه آقاي 
قرائتي با استاد خود، ش��هید مرتضي مطهري اس��ت. اين زاويه 
نگاه مي تواند هم براي استاد قرائتي و هم براي خیل جواناني كه 
مثنوي مي خوانند و به آقاي قرائتي هم عشق مي ورزند، روشنگر 
باشد تا شايد مثلًا ماجرا به اين حد مختصر شود كه فلان داستان 
مثنوي از نظر آقاي قرائتي مناسب نیست، نه اينكه همه آن ما را 

به خباثت مي اندازد. 
براي آگاهي از نظر استاد ش��هید مرتضي مطهري، بهترين گواه 
رهبر معظم انقلاب هس��تند كه در 25 شهريور 1387 در ديدار 
سالانه خود با ش��اعران در ماه رمضان مي فرمايند: » يك بخش 
مهمي از شعر آئیني ما مي تواند متوجه مسائل عرفاني و معنوي 
بش��ود و اين هم يك درياي عظیمي است. ش��عر مولوي را شما 
ببینید. اگر فرض كنید كس��ي به ديوان ش��مس به خاطر زبان 
مخصوص و حالت مخصوصش دسترسي نداشته باشد كه خیلي 
از ماها دسترس��ي نداريم و اگر آن را كسي يك قدري دوردست 
الدين.  بداند، مثنوي كه خودش مي گويد و هو اصول اصول اصول 
واقعاً اعتقاد من هم همین است. يك وقتي مرحوم آقاي مطهري 
از من پرس��یدند نظر ش��ما راجع به مثنوي چیس��ت، همین را 
گفتم. گفتم به نظر من مثنوي همین اس��ت كه خودش گفته؛ 
و هو اصول... . ايشان گفت كاملًا درست است، من هم عقیده ام 

همین است.«
حتماً مي پرسید چرا فقط از شهید مطهري دلیل مي آورم، در حالي 
كه رهبر انقلاب نیز بر همین نظرند. پاس��خ اين پرسش آن است 
كه سرچشمه انديشه ديني جواناني كه اتفاقاً پاي سخنان استاد 
قرائتي هم مي نش��ینند، آثار به جا مانده از استاد شهید مطهري 
است و اگر اختلافي تا به اين حد تكان دهنده در برداشت ها وجود 
داشته باشد، جوانان را نسبت به دانسته ها و اندوخته هايشان در 
ترديد بزرگ مي اندازد و اين يك خطر اس��ت. در حالي كه درباره 
نظر رهبر انقلاب مي توان ادعا كرد كه اين يك موضوع سیاس��ي 
نیس��ت كه اختلاف در آن قابل بحث باشد وگرنه اين فقط شهید 
مطهري نبوده است كه چنین نظري داشته بلكه در میان علماي 
شیعه كم نبوده اند بزرگاني از گذشته تا معاصر مثل علامه بزرگوار 
محمدتقي جعفري كه چنین مي انديشیده اند. مخاطبان را ارجاع 
مي دهم به سخنراني پر معنا و عمیق حضرت امام)ره( كه پس از 
شهادت ش��هید مطهري بیان فرمودند و در بخشي از آن، شعري 
از مثنوي مولانا را قرائت كردند: » نهضت ما زنده شد. تمام اقشار 
ايران، باز زندگى از سر گرفت. اگر يك سستى، ضعفى پیدا كرده 
بود، زنده ش��د. اگر نبود ش��هادت اين مرد بزرگ و اگر مرده بود 
اين مرد بزرگ در بس��تر خودش، اين تأيید نمى ش��د؛ اين موج 
برنمى خاست. الآن موجى در همه دنیا، همه دنیا، همه دنیايى كه 
به اسلام علاقه دارند، اين موج بلند شد. ساير كشورها هم؛ برادران  

من نترسید از موج. 
آن كه مردن پیش چشمش »تهَْلُكه« است / نهى »لا تلُقوا« بگیرد 

او به دست . 
مردن تهلكه نیست؛ مردن حیات است. آن عالمَ، حیات است؛ اين 

عالم مرده است. از مردن نترسید و نمى ترسیم.«
حتماً اختلافي در اين مفهوم نیست كه اگر حضرت امام نیز مثنوي 
را »موجب خباثت« مي دانس��تند، به اشعار آن ارجاع نمي دادند، 
زيرا چه بسا كس��اني كه با شنیدن اين اش��عار به سراغ مرجع آن 

مي روند و به دام آن دام گستر بي بديل همه اعصار مي افتند!
مثنوي قرن هاست كه منشأ اثر معنوي در خوانندگان اهل معناي 
خويش است و اين خود دلیلي براي اثبات مثنوي است. هر چند كه 
به مذاق برخي از اهل علم خوش نیايد. همچنان كه درباره بیشتر 
عرفا اينچنین است و از جمله عارف نامي قرن ششم ابن عربي كه 
همه ما از میزان ارادت حضرت امام )ره( به او مطلعیم. اگر كسي 
به ابن عربي اعتقاد داشته باش��د، نمي تواند به آن ادعاي بزرگ او 
در مقدمه فصوص الحكم بي اعتقاد باش��د كه گفته است )نقل به 
مضمون(، »در رؤيايي پیامبر اسلام، فصوص الحكم را به دست من 
داد و فرمود اين كتاب را به امت من ابلاغ كن.« اگر ابن عربي را باور 
كنیم، بايد توجه خاص پیامبر به او را بپذيريم و آن وقت مخالفانش 
كار دشواري پیش رو خواهند داشت. همچنان كه مخالفان مولانا 

كه مثنوي را برآمده از ناي جان دوست مي دانسته است. 
اين روزها و سال ها و قرن ها نیز مي گذرد و اگر در قرن هاي آينده 
از دانش آموزي بپرس��ند » اخلاص را از كه آموختي ؟« بي شك، 
بلادرنگ از مثنوي گواه مي آورد و مي گويد: » از علي آموز اخلاص 
عمل !« با آنكه مولانا جز يك حس��ام الدين و كاغذ هاي پراكنده 
هیچ وسیله تبلیغي شبیه تلويزيون و وسايل مكتوب ارتباط جمعي 

كه ما اكنون در اختیار داريم، نداشته است!

وقتي بعد از فوت سیمین دانشور با خبر شدم كه ويكتوريا دانشور )خواهر 
ايشان( با توجه به درگیري كه بین وي و دختر خوانده خانم دانشور)لیلي 
رياحي(بود، در منزل سیمین خانم مستقر شده، بي اغراق خوشحال 
شدم. خانه اي كه با دست هاي جلال   آل احمد ساخته و به سیمین خانم 
هديه شده بود؛ چرا كه چندي قبل از آن، بعد از فوت منصوره حسیني، 
دوس��ت و اس��تاد عزيزم به دلیل نبود ورثه )البته تنها پسرش در خارج 
از كش��ور زندگي مي كند(تمام اموالش اع��م از تابلوهاي نقاش��ي)آثاري از 
اساتید حسین قولر آغاسي، سهراب سپهري، چنگیز شهوق و منصوره 
حسیني(، مجسمه ها، دستنوشته ها و. . . از طرف فرهنگستان هنر 
از منزل وي جمع آوري و منزل وي كه گالري نقاشي در سه طبقه 
بود به خوابگاه دخترانه اي مبدل شد. اما اين خوشحالي ديري 

نپايید و با خبري از سوي جناب آقاي مهدي طالقاني، مبني بر اينكه خانه جلال و 
سیمین دانشور از سوي خواهرش ويكتوريا به شهرداري فروخته شده، مبدل به بهت 
شد. با تماسي با خانم ويكتوريا دانشور پیگیر ماجرا شدم كه در كمال ناباوري ايشان 
صحت خبر را تأيید و با جمله »بايد بشمون تبريكم بگید« بر بهت و تأسفم افزود. واقعاً 
جمله »با احساسات جوان ها بازي میشه« رو براي همین مواقع گفتن! امروز صبح 
هم در تماسي كه با خانم ويكتوريا دانشور داشتم با خبر شدم كه امروز خانه را تخلیه 
كرده و به منزل سابق خودشان باز مي گردند. واقعاً از روزگذشته بعد از شنیدن اين 
خبر تا به امروز در بهت بودم اما كم كم به اين نتیجه رسیدم كه اگر سیمین دانشورها 
و منصوره حسیني ها كمي مرگ را باور داش��تند، خیلي پیشتر وصیتنامه اي براي 
خود تهیه مي كردند تا به درستي از يادگارهايشان حفاظت شود، همانطور كه جلال 

 آل احمد قبل از سفر حجش وصیتنامه اي براي خود نوشته بود.

ش��خصي چند س��اعتي ب��ا قلاب مش��غول 

محمدصادق عابديني
ماهي گیري از بركه اي بود، از او پرس��یدند تا   دريچه

الان چند تا ماهي گرفت��ه اي؟ گفت اگر اين 
ماهي را بگیرم ب��ا آن 9 تاي ديگر ك��ه بعد از آن خواهم گرف��ت در مجموع 
ماهي! قصه آن مرد ماهي گیر شبیه سريال سازي هاي صدا و سیما در حوزه   10
سريال هاي الف ويژه يا همان فاخر است. سريال هايي كه بايد سالانه حداقل 
يكي از آنها پخش گردد و كلید تولید سريال ديگري زده شود تا دست سیما 
براي سال هاي بعدي خالي نباشد. اما روي میز مديران تنها يك سريال است 

و چند طرح نصفه و نیمه كه معلوم نیست بايد با آنها چه كار كرد. 
از زماني كه »معماي شاه« به عنوان آخرين پروژه الف ويژه سیما آماده پخش 
شده است، تا به حال خبري از تولید سريال جديد نیامده است. با آنكه مديران 
سیما در هر محفل خبري يا مصاحبه اي از آمادگي ساخت و تولید سريال هاي 
جديد خبر داده اند، اما آنچه در عمل مشاهده مي شود، خاك خوردن پروژه ها 
در همان حد فیلمنامه يا حداكثر پیش تولید سريال است. صدا و سیمايي ها 
خیلي اصرار دارند بگويند كه مي توانند اوضاع بي سريالي شان را سر و سامان 
دهند و كار هاي بزرگي را به انجام برس��انند. ولي همین اصرار هاي بي مورد 
بعضي وقت ها با تناقض گويي ها روبه رو مي ش��ود كه كل مسئله را زير سؤال 
مي برد. براي مثال همی��ن چند روز پیش بود كه معاون ط��رح و برنامه صدا 
و س��یما در نشس��تي خبري حضور پیدا كرد تا برنامه هاي نمايشي سیما را 
براي امسال و سال آينده تش��ريح كند. در اين جلسه از وي درباره سرنوشت 
سريال هاي الف ويژه اي كه قرار بود ساخته ش��وند و هنوز ساخته نشده اند، 
پرسیدند؛ درباره س��ريال س��لمان فارس��ي كه میرباقري قرار بود بسازد يا 
موسي)ع( كه سلحشور مي خواهد با ساخت آن ادامه سريال حضرت يوسف 
را تا دوران حضرت موسي روايت كند و حتي درباره پورياي ولي كه جعفري 
جوزاني مدت ها است كه ساز س��اخت آن را كوك كرده اما هیچ صداي از آن 
در نمي آيد. جواب عباس فاطمي به اين سؤال خیلي روشن و ساده بود؛ تا وقتي 

بودجه ساخت اين آثار تأمین نشود، بايد منتظر باشیم. فاطمي ايراد بي پولي 
سازمان را هم برگردن ساختار فعلي دريافت بودجه انداخت كه مجلس براي 
دريافت بودجه اين سازمان تعريف كرده است. طبق اين تعريف بايد 50 درصد 
از بودجه را صدا و س��یما از طريق جذب آگهي ها در بیاورد و الباقي را دولت 
تقبل كند. حالا تا چه حد دولت به وظايف خود عمل كرده است و اينكه تا چه 
حد تبلیغات انواع چیپس و پفك مي تواند همه خرج هاي اين سازمان عظیم 
اما با بهره وري پايین را پاسخ دهد، جاي سؤال دارد! تنها نكته شفاف اين است 
كه تلويزيون پولي براي ساخت سريال هاي زمانبر و البته پر هزينه ندارد. در 
مقابل اين حقیقت تلخ، هنوز مديراني وجود دارند كه بخواهند آبروداري كنند 

و وعده ساخت سريال هاي جديد را بدهند. 
محمدرضا معصوم زادگان، مدير س��یما فیلم از جمله همین مديران است. 
معصوم زادگان روز گذش��ته در مصاحبه اي با يكي از خبرگزاري ها لیس��ت 
بلندي از س��ريال هاي در دس��ت تولید را ارائه ك��رد كه اتفاق��اً در میان آنها 
سريال هاي سلمان فارسي و پورياي ولي نیز حضور داشت! در اين مصاحبه، 
مدير سیما فیلم از آمادگي براي ساخت اين س��ريال ها خبر داد و همچنین 
خبرهاي جديدي از سريال هاي نو سیما كه قرار است آنها هم در آينده نزديك 
كلید بخورند، داد. اين تناقض بین معاون و مدير از كجا مي آيد؟ يعني معاون 
طرح و برنامه كه دستش در حس��اب و كتاب است نمي داند موجودي سیما 
چقدر است يا اينكه مدير از حس��اب بانكي يا گنج پنهاني خبر دارد كه آمار 
آن را به معاون طرح و برنامه نگفته است! مس��لماً هر دو نفر از اين عزيزان از 
موجودي حس��اب و وضع بودجه آگاهي دارند اما يك نفر در جواب سؤال ما 
راس��ت و پوس��ت كنده اصل ماجرا را گفته و ديگري در عین آبروداري براي 
سازمانش با دادن وعده هاي ش��یرين به مردم آنها را به آينده سیما امیدوار 
كرده است. فارغ از اينكه اين وعده ها كه امروز راحت داده مي شوند، فردا براي 
ما توقع ايجاد مي كنند و اگر عملي نشوند باز به سراغ شخص معاون مي رويم 

و واقعیت هاي تلخ سازمان را از زبان وي مي شنويم.

تلويزيون برنامه ندارد اما با وعده ما را سرگرم مي كند

اگ�رعك�سش�هدادرمس�جد
بهنحوينصبگرددكهپش�تسر
نمازگزارانواقعش�ود،آي�اازنظر

شرعياشكالدارد؟
ج: وج��ود عك��س در جاي��ي ك��ه نماز 
مي خوانند اش��كال ندارد، اگرچه مكروه 
است ولي با پوشاندن آن در هنگام نماز، 

كراهت برداشته مي شود.


